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 بانوان شطرنج باز خراسان رضوی 

موفق به کسب مدال در رقابت های 

بین المللی شطرنج معلولان آسیا شدند.

مسابقات آنلاین قهرمانی شطرنج معلولان 

آسیا به پایان رسید و شطرنج بازان خراسان 

رضوی در این رقابت ها درخشیدند 

و صاحب مدال شدند.در پایان این 

رقابت ها در جدول آزاد آقایان ابوالفضل 

کاظمیان اسکی، نایب قهرمان و آرمین 

رحمت پور به مقام سوم دست یافتد.

در جدول نابینایان و کم بینایان آقایان 

امید کریمی نایب قهرمان شد و در 

جدول نابینایان و کم بینایان بانوان 

ملیحه صفائی و فاطمه رحیمی محنه، 

۲ شطرنج باز خراسان رضوی نیز به 

مقام دوم و سوم رسیدند.

صفایی از سال ۷۷ شطرنج را آغاز 

نموده و از سال ۷۹ عضو تیم ملی 

شطرنج کشورمان است. قهرمانی بانوان 

جهان و قهرمانی آسیا و ایران ازجمله 

افتخارات وی در عرصه رقابت های 

شطرنج است.

بسکتبالیست های خراسان رضوی 

به اردوی تیم ملی بسکتبال نوجوانان 

ایران دعوت شدند.

سرمربی تیم ملی بسکتبال نوجوانان 

ایران اسامی ۱۲ نفر نهایی را برای 

حضور در مسابقات قهرمانی آسیا و 

انتخابی جام جهانی که از ۲۲ خرداد 

ماه در دوحه برگزار می شود، اعلام کرد.

در لیست نهایی اعلام شده از سوی 

محسن شاه علی نام ۲ بسکتبالیست 

مشهدی هم قرار دارد.

ایمان دلیر زهان از باشگاه فرش 

مشهد و امیرعلی میرجلالی از باشگاه 

بارثاوای مشهد، جزو دعوت شدگان 

به اردوی تیم ملی هستند و ۲۰ خرداد 

به همراه سایر ملی پوشان عازم دوحه 

قطر خواهند شد.

تیم ملی بسکتبال نوجوانان ایران که 

در مسابقات غرب آسیا در اردن به مقام 

قهرمانی رسید، در مرحله نهایی که از 

۲۲ خردادماه در دوحه آغاز می شود، 

با لبنان و اندونزی هم گروه است.

 درخشش شطرنج بازان خراسان رضوی 
در مسابقات بین المللی

 حضور ۲ بسکتبالیست مشهدی 
در اردوی تیم ملی نوجوانان

توپ و تور

کارت زرد

کوتاه از والیبال خراسان:

ارشاد مشهد میزبان لیگ خراسان 
محمد مهدیزاده

مرحله نهایی مسابقات والیبال لیگ برتر باشگاه ها و دسته های 

آزاد خراسان رضوی ، در حالی در سالن ورزشی ارشاد مشهد 

آغاز شد که ، نیشابور علیرغم اینکه سه نماینده در مرحله 

نهایی دارد به دلیل عدم حمایت مالی و نبود بودجه لازم و 

هزینه سنگین مسابقات میزبانی به مشهد رسید.

مربیان مشهدی درکلاس بین المللی ارومیه:

یک دوره کلاس مربیگری والیبال سطح دو بین المللی 

درحالی در ارومیه و با مدرسی چنگیز آکارازترکیه برگزارشد 

که ، علاوه بر برترین بازیکنان ملی پوش ، نظیر سعید معروف 

باید از مربیان جوان و با آتیه مشهد همچون نوید مشجری 

وحید ادیب ، حامد صمدی و رضا گازرانی اشاره کرد که 

حضورموفقی ازخود نشان دادند.

اردوی تیم ملی والیبال جوانان درتهران:

اردوی چهارم تیم ملی والیبال جوانان ایران درحالی درتهران 

دنبال می شود که ازسوی سرمربی مشهدی تیم ملی رضا 

مومنی مقدم دو بازیکن جوان و مشهدی همچون یونس 

جوان و پندارمومنی مقدم به این اردو فراخوانده شدند.

پوریا یلی و حضوردرتیم ملی بزرگسالان .

سرمربی تیم ملی والیبال بزرگسالان کشورمان ۲۵ بازیکن 

را جهت آماده سازی وحضوردرلیگ ملت ها فراخواندکه 

ازخراسان پوریا یلی ، جوان اول والیبال خراسان بازهم به 

جمع ملی پوشان دعوت شد.

اردوی تیم ملی دو بازیکن خراسانی

تیم ملی والیبال »ب« بزرگسالان کشورمان درشرایطی با 

شرکت ۱۴ بازیکن به صف شدند که ، ازخراسان شهروز 

همایون فرمنش و علی حاجی پور با درخشش درجام باشگاه 

های آسیا وکسب مقام سوم با تیم شهدای یزد به این اردو 

دعوت  شدند.تیم ملی »ب« جهت حضوردرمسابقات والیبال 

کشورهای اسلامی تمرینات خود را دنبال خواهدکرد.

بازدید مدیرکل از ورزش طرقبه

مدیرکل ورزش و جوانان خراسان بازدیدی از مجموعه ورزشی 

طرقبه داشت.

نخست:آیا در بدو ورود به مجموعه ورزشی و تاسیسات نیمه 

کاره ومخروبه را هم دید یا  نادیده گرفت.

دو و میدانی بین المللی درمشهد

مسابقات بین المللی دو و میدانی  در ورزشگاه امام رضا)ع( 

برگزارشد.

نخست:جای سریع ترین دونده آسیا و تربتی بسیارخالی بود.

شهرخودرو به تاریخ پیوست!

 تیم فوتبال شهرخودرو به دسته یک سقوط کرد!

نخست: فوتبال خراسان سالهاست که با منحل شدن ابومسلم 

و پیام و سیاه جامگان راه سقوط را آغازکرده است.
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رییس فدراسیون هندبال  در سفر به 

مشهد در نشستی که با پیش کسوتان 

هندبال برگزار شد بابیان اینکه خاک 

خراسان در هندبال حاصلخیز است 

عنوان کرد: دو آکادمی و یک مدرسه 

هندبال در خراسان کم است، تا پایان 

تابستان امسال هیات هندبال استان 

باید بتواند مدارس هندبال را به ۲۰ 

مدرسه افزایش دهد

علیرضا پاک دل در این جلسه هویت 

هندبال کشور را پیشکسوتان این 

ورزش دانست و اظهار داشت: اگر 

امروز هندبال به جایی رسیده که با 

احترام از آن یاد می شود، به واسطه 

زحماتی است که سال های متمادی 

پیشکسوتان کشیده اند.

وی با اشاره به جایگاه هندبال خراسان 

به عنوان مهد هندبال کشور، افزود: در 

هندبال کشور به دنبال این هستیم که 

استان هایی که در این ورزش جایگاه 

دارند دوباره به رده های مختلف تیم 

ملی بازگردند.

وی یادآور شد: هندبال خراسان اگر 

قوی و زنده باشد، تیم ملی قوی و زنده 

است، این موضوع برای اصفهان هم 

همین طور است، ما باید از ظرفیت های 

هندبال در این استان ها استفاده کنیم.

پاک دل اضافه کرد: در سال ۲۰۱۴ 

و سال ۱۳۵۴ هندبال کشور جهانی 

شدیم، تیم های بانوان در کمتر از یک 

سال ۶ سهمیه جهانی کسب کرد 

که این موضوع افتخار بزرگی است.

رییس فدراسیون هندبال بیان کرد: 

هندبال جای خود را در دل مردم 

کشور بازکرده، شرایطی پیش آمده 

زمینه  کشور  استان های  در  که 

 لازم برای تیم داری هندبال ایجاد

شده است.

گروه ورزش- رییس هیات اسکیت مشهد بابیان 

این که اسکیت در مشهد در حال جان گرفتن است 

و به زودی با برگزاری انتخابات ریاست هیات اسکیت 

استان و سکان داری رییس هیات شاهد شکوفایی 

 و سرزندگی مجدد اسکیت نه تنها در استان بلکه 

در سطح کشور خواهیم بود.و به روزهای اوج اسکیت 

در سطح کشور بازخواهیم گشت.

محمدرضا حسینی افزود: اسکیت در کشور در جایگاه 

بالایی برخوردار است و ملی پوشان بسیاری را تحویل 

جامعه اسکیت داده است بنابراین معتقدم در صورت 

حمایت بیشتر از جوانان می توانیم بار دیگر جایگاه 

اولی خود را در سطح کشور پس بگیریم .

وی اظهار داشت:امیدواریم این اتفاق باروی کار 

آمدن ریاست جدید هیات اسکیت کلید بخورد و 

جامعه اسکیت استان با شناسایی وجذب استعدادها 

به سمت همگانی کردن و قهرمان پروری اسکیت 

گام برداریم.

اسکیت  پرتلاش  مربیان  از  یکی  بقایی   هومن 

در مشهد هم گفت: تمرین تیم رولبال مشهد در 

پیست اختصاصی برگزار وانشالله امسال با حمایت 

هیات پرچم اسکیت خراسان رضوی را در کشور به 

اهتزاز درخواهیم آورد.

وی خاطرنشان کرد: متاسفانه با یک توپ و بدون لوازم 

بدون دروازه و بدون لباس دستکش و امکانات اولیه 

داریم تمرین می کنیم انشالله بخشی از هزینه ها 

را از جیب خودم هماهنگ می کنم  و باقی مانده را 

هیات و حامیان مالی فراهم خواهند کرد.

وی با اشاره به این که شرایط مهیا ساختن ۲تیم رولبال 

را در استان داریم اظهار داشت:  بیشتر اسکیت سواران 

علاقه مند هستند که در رشته رولبال فعالیت کنند 

و با این امکانات موجود خیلی سخته درست کردن 

یک تیم و بعدش نگه داری و اداره کردنش به حرف 

آسان است اما درعمل بسیار سخت و دشوار است که 

امیدواریم با حمایت متولیان ورزش استان ،هیات و 

حامیان مالی این امر تحقق یابد.

رییس هیات خبرداد: رییس هیات خبرداد: 

اسکیت به روزهای اوج باز  می گردداسکیت به روزهای اوج باز  می گردد

رییس فدراسیون در مشهد بیان کرد 

خاک حاصلخیز خراسان برای هندبال

مجید خروشی
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»جواد نکونام « جدی ترین گزینه نیمکت 

استقلال است و اگر اتفاق خاصی رخ 

نده او به زودی سکان هدایت آبی پوشان 

تهرانی را بر عهده خواهد گرفت.

کشور  به  تعطیلات  برای  که  نکونام 

امارات سفرکرده مذاکرات مقدماتی را 

با نمایندگان باشگاه استقلال انجام و 

توافقاتی را به دست آورده است، او فردا به 

ایران بازخواهد گشت تا پروژه آبی پوش 

شدنش جدی تر از گذشته کلید بخورد.

مدیران باشگاه فولا خوزستان مخالف 

آبی پوش شدن جواد نکونام هستند و 

به صورت رسمی اعلام کردند وی فصل 

آینده هدایت استقلال را بر عهده خواهد 

داشت اما رابطه خوب و صمیمانه وی 

با مصطفی آجورلو چیزی نیست که 

وی بتواند از آن به سادگی گذشته و از 

نیمکت آبی ها چشم پوشی کند.

در قرارداد جواد نکونام بندی وجود دارد 

که او می تواند با پرداخت مبلغی به راحتی 

و بدون دردسر به هر تیمی که می خواهد 

برود! نکونام پس از بازگشت به ایران با 

مدیران فولاد مذاکره و درخواست می کند 

در فضایی آرام و دوستانه جدا و به تیمی 

برود که علاقه قلبی به آن دارد.

به طور حتم او با توجه به اینکه دو فصل 

رویایی و خوب را با فولاد پشت سر 

گذاشت و دو قهرمانی را کسب کرد 

باید دوستانه جدا شود اما اگر چالش ها و 

مخالفت ها ادامه پیدا کرد به احتمال زیاد 

فعال  را  قراردادش  فسخ  بند   وی 

خواهد کرد.

آزادی نکو برای نیل به استقلال 

ورزش خراسان رضوی رانجات دهید؟!
علی شیخ الاسلامی 

 خبرنگار ورزشــی درنامه ای به وزیر ورزش خواستار نظارت 

بیشتر بر ورزش خرســان رضوی شد.

وی در نامه ای خطاب به وزیر ورزش می نویسد: 

ورزش خراســان در دهــه نــود متأســفانه وضعیــت خوبــی 

نداشــت و گــواه ایــن مدعــا همیــن بــس ســه مدیــر قبلــی 

یکــی کوتاه تریــن عمــر مدیریــت را پــس از انقلاب داشــت 

دیگری پس از بازداشــت چنــدروزه در حــال حاضر منتظر 

حکــم دادگاه اســت و درنهایــت حبــس بــرای تنهــا مدیــر 

ــت  ــوده اس ــلاب ب ــس از انق ــان پ ــی ورزش خراس غیربوم

ــین داوری  ــل افش ــد مث ــی کار بل ــر بوم ــک مدی ــور ی  حض

ــد اهالی ورزش ازجمله  در نوزدهم مهرماه ۱۴۰۰ باعث ش

مدیران  پیشکســوتان، مربیــان، داوران و قهرمانــان که در 

دهــه ۹۰ ناملایمــت هایــی دیــده بودنــد و عطــای کار در 

ــه دعــوت افشــین  ــد ب ــه لقایــش بخشــیده بودن ورزش را ب

داوری لبیک گفته و بزرگ ترین اســتقبال تاریخ مدیریتی 

از این فــرد خدوم در فرودگاه شــهید هاشــمی نژاد مشــهد 

به عمــل آمد.افشــین داوری با عشــق و انگیــزه کار خــود را 

آغاز کرد و شــادابی مضاعفــی ورزش خراســان را به ویژه در 

بدنــه اداره کل دیــده شــد امــا درنهایت در جنگ سیاســت 

داوری مغلــوب شــد وشــمابزرگواران حمایت خــودزا از وی 

کــه هنــوز هــم بــرای حقیــر پوشــیده اســت ســلب نمودید 

که فعــلا قصــد نــدارم بــه آن بپــردازم.

با قطعی شــدن رفــتن افشــین داوری دوبــاره ذهــن اهالی 

ــی  ــه کس ــه چ ــد ک ــر ش ــتداران ورزش درگی ورزش و دوس

می توانــد جایگزین ایــن  انتخاب اصلح و کارکشــته باشــد 

کــه در همین مابیــن خبر رســید ســید علی اکبر هاشــمی 

ــان  ــان خراس ــت اداره کل ورزش و جوان ــری سرپرس جواه

رضــوی شــد چیــزی که هــر کــس بــا شــنیدن آن ابتــدا ۱۰ 

ثانیــه ســکوت محــض می کــرد.

 به هرحال سید علی اکبر هاشمی جواهری سرپرست اداره 

کل ورزش و جوانان خراســان رضوی شــد آقای سرپرســت 

در اولیــن صحبت هــای خود بــه این مــوارد اشــاره کــرد که  

خــودش تغییــرات زیــادی نســبت بــه دوره  قبــل پیداکرده 

ــد دارد  ــده و قص ــاوت ش ــت اش متف ــیوه مدیری ــت و ش اس

اشــتباهات گذشــته خــود را تکــرار نکند امــا در ایــن مدت 

ســه مــاه کــه از سرپرســتی وی می گــذرد هیچ یــک از ایــن 

مــوارد دیده نشــده.

 آقای وزیر فکر کنم که دیگر امروزه کســی نباشد در ورزش 

خراســان رضــوی و حتی کشــور کــه ندانــد این سرپرســت 

با نظــر شــخص حضرت عالی  انتخاب نشــده اســت .

 اما گناه ورزش خراســان و دوســتداران آن چیســت که یک 

دهه اســت آب خــوش از گلویشــان پایین نرفته اســت مگر 

درهمان مدت کوتاه ۵ ماه سرپرســتی افشــین داوری...

بزرگواران آیا شما می دانید در طول سه ماه سرپرستی ایشان 

ورزش خراسان رضوی به اندازه چندین سال پرتلاطم خود 

حاشیه داشته است اگر بخواهیم فقط به بخشی از آن حواشی 

 اشــاره کنیم ابتدا باید به وقوع بازی پرحاشیه ایران و لبنان 

در ورزشگاه امام رضا)ع( اشاره نمود که هنوز هم رسانه های 

معاند بــه حاشــیه های آن می پردازند.به راســتی مگــر قرار 

نبود ایــن بــازی بین المللــی آبــرو و جایگاهی بــرای ورزش 

اســتان درســت کنــد ولــی شــما شــاهد بودیــد کــه کشــور 

ــه خاطر عدم مدیریت  عزیزمان ایران چه هزینه هنگفتی ب

برگزاری یــک بازی ســاده و بــدون اهمیت پرداخــت نمود.

آن هــم  اداره کل  بدنــه  در  بی مــورد  جابه جایی هــای 

 نیروهایــی کــه جــز بهترین هــای ورزش خراســان رضــوی 

بودند.

بازی  فرانسوی  داور  وانروت  مایکل 

آرژانتین و ایتالیا در پایان ۱۵ دقیقه 

اول وقت های اضافه ۸ دقیقه وقت 

اضافه گرفت!

داور یکی از ارکان بسیار مهم در فوتبال 

است و هر حرکت او می تواند سرنوشت 

بازی را تغییر دهد. داوران باید بیشترین 

دقت را در زمین داشته باشند تا بازی 

به حاشیه نرود ولی مشکلات داوری 

همیشه جز بازی بوده است.

دیدارهای  حساس ترین  از   یکی 

آرژانتین  بازی   ۱۹۹۰ جهانی  جام 

مقابل ایتالیا میزبان مسابقات بود که 

در پایان با برتری یاران مارادونا در ضربات 

مرگبار پنالتی پایان یافت. این بازی 

 دراماتیک جدا از درخشش گوئیکوچا 

)Sergio Goycochea( در مهار ضربات 

پنالتی یک اتفاق تاریخی دیگر را ثبت 

کرد؛ مایکل واتروت داور فرانسوی این 

دیدار در پایان ۱۵ دقیقه اول وقت های 

اضافه ۸ دقیقه وقت اضافه گرفت! او 

بعدها اعتراف کرد حواسش به گذر 

زمان نبوده است.جالب اینجاست که 

در همین ۸ دقیقه وقت اضافه ریکاردو 

گوستی )Ricardo Giusti( هافبک 

تیم ملی آرژانتین نیز به دریافت کارت 

زرد دوم از زمین اخراج شد. این بازی 

در پایان ۱۲۰ دقیقه ۱-۱ شد و در 

ضربات پنالتی آرژانتین با درخشش 

دروازه بان خود گوئیکوچا به برتری ۳-۴ 

و درمجموع به برتری ۵-۴ دست یافت 

و به فینال رسید. در فینال هم آلمان 

با تک گل آندریاس برمه آرژانتین را 

شکست داد و قهرمان شد.

تیم ملی ایران در جام جهانی ۲۰۱۸ 

یک ضربه پنالتی در دیدار مقابل پرتغال 

به دست آورد که کریم انصاری فرد 

آن فرصت را تبدیل به گل کرد و یک 

امتیاز در این تورنمنت برای ایران 

به همراه آورد و این احتمال وجود 

دارد تا در ۲۰۲۲ قطر نیز چنین 

شرایطی برای شاگردان دراگان 

اسکوچیچ فراهم شود و آن ها از 

طریق پنالتی، شانس گل زنی به 

دست بیاورند.

تمرینات تیم ملی ایران در دوحه قطر 

در حالی این روزها دنبال می شود که 

اسکوچیچ در کنار کارهای بدنسازی 

و کار با توپ بازیکنان، تمرین پنالتی 

را هم در نظر گرفته و شرایطی فراهم 

کرده تا پنالتی زن ها به صف شوند و 

به نوبت پشت توپ قرار بگیرند و ضربات 

خود را تبدیل به گل کنند.

شب گذشته بخشی از تمرین تیم 

توسط  پنالتی  زدن  به  ایران  ملی 

بازیکنان اختصاص داشت که در 

این تایم تمرینی، اسکوچیچ از هر 

چهار دروازه بان خود)امیر عابد زاده 

علیرضا بیرانوند، سید حسین حسینی 

و سید پیام نیازمند( استفاده کرد تا 

در کنار مشخص کردن پنالتی زن ها  

شرایط کلرهای خود را هم در این مواقع 

 بسنجد.در اردوی فعلی تیم ملی که 

کریم انصاری فرد، پنالتی زن ایران 

 در جام جهانی ۲۰۱۸ دعوت نشده

  در تمرین شب گذشته احسان حاج صفی

علیرضا جهانبخش، مهدی طارمی  

علی علیپور سعید عزت اللهی و ... 

ازجمله نفراتی بودند که در موقعیت 

زدن پنالتی قرار گرفتند که تقریبا 

همه آن ها ضربات خود را تبدیل به 

گل کردند و هر چهار گلر تیم ملی را 

ناکام گذاشتند، اما دراین بین یک نفر 

پنالتی های بهتر و مطمئن تری زد.

مهدی طارمی در تمرین دیشب تیم 

ملی، تمام پنالتی های خود را  به بهترین 

و دقیق ترین شکل ممکن تبدیل به 

گل کرد و در تقابل با چهار گلر ایران  

توپ را به تور چسباند تا نشان بدهد 

در کنار تخصص درگرفتن پنالتی  

در گل زدن پنالتی هم تبحر ویژه ای 

پیداکرده و می تواند گزینه مطمئنی 

در جام جهانی ۲۰۲۲ باشد.

در زمان ضربات پنالتی طارمی در 

تمرین تیم ملی، امیر عابد زاده نیز با 

او کری خوانی داشت و عنوان می کرد  

فکر کند پورتو ۲ بر یک عقب افتاده و 

او یک شانس برای گل زنی دارد که 

این صحبت ها نیز ازنظر روانی تأثیری 

روی طارمی نداشت و او بازهم موفق 

به گل زنی برابر دروازه بان پونفرادینا 

اسپانیا شد.طارمی در فصل ۲۰۲۱-۲۲ 

لیگ برتر پرتغال ۵ پنالتی به دست 

آورد  اما از مجموع ۲۰ گل زده خود 

در این رقابت ها، ۶ پنالتی از ۷ پنالتی 

زده شده را تبدیل به گل کرد و در کنار 

آن، یک پنالتی هم در لیگ اروپا گرفت 

و موفق به گل زنی شد و یک پنالتی 

هم در سوپر کاپ پرتغال برابر بنفیکا 

به دست آورد.

حالا با این شرایط و گل کردن ۷ ضربه 

پنالتی در فصل اخیر با پیراهن پورتو 

و همچنین نمایشی که طارمی در 

تمرینات تیم ملی داشته، بعید نیست 

اسکوچیچ او را جلوتر از نفراتی مثل 

احسان حاج صفی که در مقدماتی 

جام جهانی پنالتی خود را تبدیل به 

گل کردند، در جام جهانی به عنوان 

پنالتی زن انتخاب کند.

پدرام خسروشاهی
                   نامه وارده

حواس  پرت ترین داور جام جهانیحواس  پرت ترین داور جام جهانی

پنالتی زن اول ایران در جام جهانی مشخص شد

ضربه های مهارنشدنی مهاجم ایرانی
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  نانوحباب هایی که تشخیص پزشکی
 را متحول می کنند!

دکتر فیروزآبادی، دکترای بیو تکنولوژی میکروبی 

 پژوهشگران استرالیایی در بررسی جدید خود، کار آیی 

نانوحباب ها را در بهبود کار آیی دستگاه های تشخیص 

پزشکی نشان داده اند.

"دانشگاه  دانشکده شیمی  و  نانو  موسسه  پژوهشگران    

که  داده اند  نشان   )University of Sydney("سیدنی

نانوحباب های کوچک گاز در شرایط غیرمنتظره ای روی 

سطح شکل می گیرند و روش جدیدی را برای کاهش نیروی 

کششی دستگاه های کوچک مقیاس ارائه می کنند.

 کشش مایع درون میکرو دستگاه ها می تواند به رسوب داخلی 

منجر شود که انباشته شدن ناخواسته مواد بیولوژیکی است 

یا به دلیل فشار بالا، به نمونه های بیولوژیکی مانند سلول ها 

آسیب برساند. بنابراین، این کشف جدید می تواند راه را 

برای توسعه دستگاه های تشخیص پزشکی بهتری مانند 

دستگاه های آزمایشگاهی روی تراشه )lab on a chip( که آنالیز 

 DNA را انجام می دهند یا برای تشخیص عوامل بیماری زا به 

  )Chiara Neto("کار می روند، هموار کند. پروفسور "چیاران نتو

سرپرست این پروژه و گروهش، پوشش های چروک دار نانو 

مهندسی شده ای را ابداع کردند که در مقایسه با سطوح جامد 

صاف، کشش را تا ۳۸ درصد کاهش می دهند. زمانی که یک 

 روان کننده به پوشش های لغزنده تزریق می شود، پوشش

 در برابر رسوب زیستی نیز بسیار مقاوم می گردد.

 )AFM("پژوهشگران با استفاده از "میکروسکوپ نیروی اتمی 

که یک میکروسکوپ روبشی با وضوح بسیار بالا است، دریافتند 

مایعاتی که از کانال های ریزساختاربندی شده عبور می کنند 

به دلیل تشکیل خودبه خود نانوحباب ها می توانند با اصطکاک 

کمتری بلغزند. این پدیده پیش ازاین هرگز شرح داده نشده بود.

 کاربردهای پزشکی احتمالی

 بسیاری از ابزارهای تشخیصی پزشکی، بر تجزیه وتحلیل 

کوچک مقیاس مقادیر کمی از مواد بیولوژیکی و سایر مواد مایع 

متکی هستند. این دستگاه های میکرو سیال، از ریز کانال ها 

و ریز راکتورها استفاده می کنند که در آن ها واکنش هایی 

که معمولًا در مقیاس بزرگ در آزمایشگاه های شیمی انجام 

می شوند، در مقیاس کوچک انجام می گیرند.

 تجزیه وتحلیل حجم بسیار کمتری از مواد، تشخیص سریع تر   

کارآمدتر را امکان پذیر می کند. باوجوداین، مشکل دستگاه های 

میکرو سیال این است که جریان سیال به طور چشمگیری در 

اثر اصطکاک مایع با دیواره های جامد کانال ها کاهش می یابد 

و یک کشش هیدرودینامیکی بزرگ ایجاد می کند. دستگاه ها 

برای غلبه بر این موضوع، فشار زیادی را برای هدایت جریان 

اعمال می کنند. فشار بالای داخل این دستگاه ها به نوبه خود 

نه تنها کارآمد نیست، بلکه می تواند به نمونه های ظریف دستگاه 

 مانند سلول ها و سایر مواد نرم آسیب برساند. علاوه بر این

دیواره های جامد به راحتی توسط مولکول ها یا باکتری های 

بیولوژیکی آلوده می شوند که تخریب فوری از طریق رسوب 

زیستی را در پی دارد. یک راه حل برای هر دو مشکل، استفاده 

از سطوحی است که در آن ها منافذ نانومقیاس، مقادیر کمی 

از یک روان کننده را به دام می اندازند و یک رابط مایع لغزنده 

را تشکیل می دهند که کشش هیدرودینامیکی را کاهش 

می دهد و از رسوب زیستی سطح جلوگیری می کند.

 سطوحی که مایع به آن ها تزریق شده است، دیواره جامد را با 

دیواره مایع جایگزین می کنند و اجازه می دهند تا مایع دوم با 

اصطکاک کمتری جریان یابد و به فشار کمتری نیاز داشته 

باشد. باوجوداین، مکانیسم عملکرد این سطوح به درستی 

درک نشده است زیرا کاهش اصطکاک این سطوح، ۵۰ 

برابر بیشتر از آن چیزی گزارش شده است که انتظار می رود.

پزشکی

گروه ورزش- هیات ورزش های 

همگانی مشهد در آخرین روزهای 

فصل بهار برنامه های متنوع ورزشی 

را ساماندهی و اجرا کرد.برنامه هایی 

مفرح و شاداب که با حضور جمع 

کثیری از شهروندان در کنار هم 

روزی شاداب و پرنشاط را سپری 

کردند .

رییس هیات ورزش های همگانی 

گفت:همایش  دراین باره  مشهد 

بزرگ مادران و دختران به مناسبت 

گرامی داشت ولادت باسعادت فاطمه 

معصومه)س(و روز دختر در محله 

پور سینای مشهد در فرهنگ سرای 

نصرت برگزار و با استقبال بسیار 

خوب شهروندان روبرو شد.

مژده حاجت طلب افزود:در این همایش 

دختران جوان در رشته های طناب 

زنی؛هولاهوپ و آمادگی جسمانی 

به رقابت پرداختند و در پایان با 

معرفی نفرات برتر هدایایی به رسم 

یادبود اهدا شد.

همایش تفریحی ورزشی گل های 

بهشتی ویژه مادران و دختران به 

مناسبت گرامی داشت روز دختر 

در ارتفاعات کوه پارک مشهد که 

به همت شهرداری منطقه ۹مشهد 

برگزار شد از دیگر برنامه های هفته 

گذشته بود.

وی اظهار داشت:در این همایش 

که با حضور بیش از ۱۵۰۰نفر از 

شهروندان در رشته های دومینو؛بازیهای 

رومیزی؛بازهای فکری و چوبی برگزاروبه 

نفرات برتر هدایایی اهدادشد

وی یادآور شد: در راستای ایجاد 

شورونشاط در میان اقشار مختلف 

جامعه بنا داریم برنامه های متنوع و 

شادابی را در سطح مشهد در رشته های 

کوهنوردی؛پیاده روی خانوادگی و 

همچنین دوچرخه سواری عمومی 

به مناسبت های ویژه برنامه ریزی 

کنیم که امیدواریم همچون گذشته 

با استقبال خوب همشهریان روبرو 

شویم

رییس هیات ورزش های همگانی 

مشهد تصریح کرد:در همین راستا 

همایش پیاده روی خانوادگی ایرانیان 

را در دامنه ی اژدر کوه اسطوره ای 

فارمد با همکاری دهیاری روستای 

فارمد، اداره ورزش و جوانان مشهد و 

هیات ورزش های همگانی شهرستان 

مشهد  با ویژه برنامه سلام فرمانده، 

برگزار و در پایان به قیدقرعه هدایایی 

به رسم یادبود به شرکت کنندگان 

در این همایش اهدا شد.

 بازیکن مشهدی تیم والیبال شهداب 

یزد درباره حضور مشهد در لیگ برتر 

گفت: شرایط سوپر لیگ مانند گذشته 

نیست و تقاضا برای حضور در لیگ 

برتر والیبال آن قدر زیاد است که 

نمی توان میان بر زد.

شهروز همایون فر در خصوص احتمال 

حضور نماینده مشهد در لیگ برتر 

 و حضور در تیم مشهدی بیان کرد: 

در وهله نخست حضور نماینده مشهد 

در لیگ برتر هنوز قطعی نشده است. 

حرف وحدیث هایی که برای حضور 

مشهد در لیگ برتر والیبال وجود دارد  

به گمانم صحت ندارد. هیات والیبال 

خراسان رضوی و جبار قوچان نژاد 

در تلاش اند تیمی از مشهد راهی 

سوپر لیگ والیبال کنند اما برای 

حضور یک تیم در لیگ برتر باید 

یکسری مراحل طی شود.

بازیکن مشهدی شهداب یزد خاطرنشان 

کرد: شرایط سوپر لیگ مانند گذشته 

نیست. درگذشته بسیاری از تیم ها 

شرایط حضور در لیگ برتر را نداشتند 

و فقط همان ۱۴ تیمی که در لیگ 

برتر حضور داشتند، از شرایط بازی 

 در سوپر لیگ برخوردار بودند اما 

 در حال حاضر ۲۰ تیم می خواهند 

در لیگ برتر حضورداشته باشند. وقتی 

تقاضا زیاد است نمی توان بدون هیچ 

پشتوانه و سهمیه ای در لیگ برتر تیم 

داری کرد. برای تیم داری در لیگ 

برتر باید سهمیه خریداری شود که 

بازهم بسیاری از باشگاه ها به دنبال 

خرید سهمیه لیگ برتر هستند.

همایون فر عنوان کرد: به شخصه 

علاقه دارم که مشهد در لیگ برتر 

والیبال تیم داری کند اما اگر هم 

مشهد بتواند امسال برای حضور 

در لیگ برتر سهمیه بگیرد، تصور 

نمی کنم بتوانم در تیم مشهد بازی 

کنم. مشهد بازیکنان جوان و مستعد 

زیادی دارد که در سراسر ایران بازی 

می کنند و اگر در لیگ برتر حضور 

یابد می تواند تمام این بازیکنان را 

مجدداً در مشهد جمع کند.

وی در خصوص دعوتش به تیم ملی 

والیبال ب گفت: مافیای تیم ملی 

از اطراف آن دور شده اند. چهار 

پنج سال است که جزو بهترین 

دریافت کننده های ایران هستم اما 

مشخص شد که چرا تاکنون به تیم 

ملی دعوت نمی شده ام. مافیای 

تیم ملی و کسانی که باندبازی 

می کردند، حضور ندارند و همین 

موضوع کمک کرد به تیم ملی 

 دعوت شوم. تیم ملی ب ایران 

در مسابقات کشورهای اسلامی 

بازی می کند که مسابقاتش از هشت 

مرداد آغاز خواهد شد. خوشحالم 

که پس از چندین سال به تیم ملی 

دعوت شده ام، در تلاشم تا سطحم 

ارتقا پیدا کند و حضورم در تیم 

ملی ب در سال های آتی زمینه 

ورودم به تیم اصلی ایران باشد.

هفته ای پرکار  هیات ورزش های همگانی مشهد 

چربی مضر یا مفید ؟در آرزوی احیای والیبال خراسان 
مهدیس آصفی،کارشناس علوم ورزشی

چربی ها از اسید های چرب ساخته شده اند. 

علی رغم ذهنیت بدی کـه درباره آن  ها 

 وجود دارد، چربی عملکردهای مهمی 

در بـدن مـا دارد و مـصرف چربی هـای 

ضروری در تغذیه بسیار مهم است. زمانی 

که مصرف غذا محدود می شود، چربی 

انرژی را در بدن ذخیره و فراهم می سازد و 

به جذب ویتامین های A-D-E-K   محلول 

در چربـی کمـک می کنـد. چربی ها با 

 احاطـه بـدن، از اعضـای حیاتـی مـا 

محافظـت  فیزیکـی  شـوک  برابـر  در 

می کننـد )مثـل کبـد و معـده(. عـلاوه  

برایـن، چربی موجـود در زیرپوسـت به 

حفظ دمـای بـدن نیز کمـک می کند. 

چربی مانند: آجر سازنده یک ساختمان 

برای هورمون ها و غشای سلول است و به 

بدن کمک  می کند تا از کربوهیدرات ها 

 و پروتئیـن بـه روشـی مؤثرتـر اسـتفاده 

کند.

انتخاب چربی سالم برای بدن

تمام چربی ها یکسان ساخته نشده اند. 

چربی اشباع نشده به عنوان چربی "سالم" 

در نظر گرفته می شود و چربی اشباع شده 

به عنوان چربـی بد. معمـولا چربی های 

اشباع نشـده در دمـای اتـاق به صـورت 

مایع هسـتند. چربی های  اشباع نشـده 

کـه بـه کاهـش میـزان کلسـترول خـون 

کمک می کنند، بیشتر در زیتون و روغن 

کانـولا و همچنیـن در آجیـل و آووکادو و 

غذاهایی که حاوی این ترکیبات هستند  

یافت می شـوند. این چربی هـای نیز به 

کاهش کلسترول خون کمک می کنند. 

امـگا ۳ و امـگا ۶ دو نـوع از چربی هـای 

ماهـی در  کـه  هسـتند   اشباع نشـده 

تخم کتان، گردو، تخم مرغ یافت می شوند. 

منابع خـوب چربی های امگا ۶، شـامل 

دانه هـا، آفتابگـردان، ذرت و روغـن دانه 

سویا هستند.

چه مقدار چربی نیاز داریم؟

میزان چربـی موردنیاز یک فرد، به سـن  

جنسیت، اندازه بدن و ساختار آن، میزان 

فعالیت، پیشـینه خانوادگـی و وضعیت 

سلامت او بستگی دارد. توصیه می شود 

که در رژیـم غذایی خود میـزان چربی را 

کاهـش دهیـد، به خصـوص چربی های 

اشباع شده و ترانس. چربی های اشباع نشده 

و امگا۳ را بیشتر مصرف کنید. پیشنهاد 

می کنیم که بیشتر چربی های اشباع نشده 

و چربی امگا ۳ را انتخاب و مصرف کنید.

چربی ها را هوشمندانه انتخاب کنید:

در رژیم غذایی خود، از برچسب حقایق 

تغذیه ای محصول به عنوان ابزاری برای 

کاهش چربی  ترانس، چربی های اشباع شده 

و کلسترول – که می تواند به سلامت شما 

کمک کند- استفاده کنید:

با محـدود کـردن مـصرف غذاهایـی که 

حین فـرآوری حاوی چربی هـای ترانس 

می شـوند، مصرف چربی های ترانس را 

تا حد ممکن پایین نگه دارید. برای رژیم 

غذایی سالم، غذاهایی را انتخاب کنید 

که حاوی میـزان کمـتری از چربی های 

اشباع شـده هسـتند. مثـلا: محصولات 

لبنی و شـیر بـدون چربی یا کم چـرب را 

انتخـاب کنید.

      تغذیه ورزشی



حضور خواننده ترکیه ای در سریال های ایرانی !حضور خواننده ترکیه ای در سریال های ایرانی !

 عایشه گل عایشه گل
 کیست ؟!  کیست ؟! 

خواننده  و  بازیگر  جوشکن  گل  عایشه 

ترک زبان سریال ساخت ایران3، از دلایل 

 همکاری مجدد خود با ایرانی ها و عدم حضور 

در سریال جیران گفت.

عایشه گل جوشکن خواننده و بازیگر کشور 

ترکیه که با نقش آفرینی در فیلم سینمایی 

مطرب ساخته محسن کیایی به سینمای ایران 

معرفی شد، این روزها با بازی در کنار امین 

حیایی و مجید صالحی در سریال ساخت 

ایران 3 خوش درخشیده است.

این سریال کمدی به کارگردانی بهمن گودرزی 

و تهیه کنندگی سیدامیر پروین حسینی 

از 25 اسفندماه 1400 در نمایش خانگی 

منتشر شد.

با انتشار قسمت سیزدهم سریال ساخت 

ایران، گفتگویی با عایشه گل جوشکن 

در فیلیمو منتشرشده است که در ادامه 

بخش هایی از آن را ارایه کرده ایم.

جزییات مصاحبه عایشه گل جوشکن درباره 

بازیگری در ایران

سریال ساخت ایران 3 که در ادامه دو فصل 

قبل آن ساخته شده، بخش هایی از آن در کشور 

ترکیه مقابل دوربین رفته است.

یکی از بازیگرانی که در فصل سوم به این 

مجموعه اضافه شده است عایشه گل جوشکن، 

بازیگر و خواننده اهل ترکیه می باشد. این 

 هنرمند نقش پلیس را بر عهده دارد که 

در طول داستان پس از پی بردن به بی گناهی 

مرتضی و غلام حسن با بازی مجید صالحی 

و امین حیایی، به آن ها کمک کرده و آن ها را 

به سفارت ایران تحویل نمی دهد.

همکاری دوباره با کارگردان های سینمای ایران 

عایشه گل جوشکن درباره همکاری مجدد 

خود با کارگردانان ایرانی اظهار داشت: بعد 

از فیلم مطرب زبان فارسی من بهتر شد و 

موردتوجه کارگردان های ایرانی قرار گرفتم، 

بعد پیشنهاد سریال ساخت ایران 3 به من 

داده شد اما در آن زمان من باردار بودم. 

فیلمبرداری به تاخیر افتاد و من تونستم 

که در این سریال شرکت کنم.

بازخوردهای خوبی از مردم ایران دریافت 

می کنم و همین باعث بهتر شدن زبان 

فارسی من شده.

عایشه گل جوشکن در پاسخ به سؤال اینکه 

همکاری با کدام یک از کارگردانان ایرانی را 

دوست داری گفت: کار کردن با مصطفی 

کیایی  رو خیلی دوست داشتم ولی دوست 

دارم با اصغر فرهادی، حسن فتحی و نرگس 

آبیار عزیز هم کارکنم.

چرا از جیران حذف شدم!

این بازیگر و خواننده ترک زبان در بخشی 

دیگر از این گفتگو درباره علت عدم همکاری 

خود با سریال جیران گفت: در پروژه جیران 

 من باردار بودم و قسمت نشد. امیدوارم 

در پروژه های دیگه این اتفاق بیافتد.

او درباره کار با امین حیایی و مجید صالحی 

در سریال ساخت ایران 3 عنوان کرد: هر دو 

خیلی باحال و خنده دار هستن و هم در ست 

فیلمبرداری و خارج از آن خیلی خندیدیم.

عایشه گل جوشکن که خود هنرمند مطرحی 

در کشور ترکیه است درباره موسیقی و 

خواننده های ایرانی گفت: موزیک ایران را 

خیلی دوست دارم. با محسن یگانه کارکردم 

و خواننده های دیگری همچون شجریان  و 

رضا صادقی رو دوست دارم.

او دربار ه پیشنهادهای دیگر از ایران گفت که 

پیشنهاد دارم اما درباره آن توضیح بیشتری 

ارایه نکرد.

Nakhost Honari



6nakhostvarzeshi@yahoo.com
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یادداشت از طرف اعظم سادات حسینی رخ

 کبوتر دلم در طواف بهشت   حضرت معصومه)س( تا 

امام  رضا)ع( پیوسته در پرواز است . زائران ،دل شکسته و 

شیدا در قربانگاه نفس و سنگسار شیطان درون سرگشته 

بر رمل بیابان های پر خس و خاشاک این دنیای ناسره 

احرام بسته اند که به حق ، تو )حج فقرایی! (

آقاجان ! سالروز تولدت است . ناله ها و زمزمه های رضا 

رضای میهمانانت را می شنوی ، ما را عارف به حقت کن 

که قلب هایمان از بی احترامی به ساحت مقدست به 

درد آمده است و کودک معصوم روحمان مضطر گشته و 

کودکی را می ماند که نا غافل دامان مادر خویش را رها 

کرده و گم گشته، آرامشی از جنس آب و آگاهی از طیف 

نور می خواهیم .

عنکبوت مقدس 

فیلمی موهن و سست بنیان ، اسلام ستیز و ضد شیعی 

که نام فیلم بر تصویر شهر مشهد مقدس با مرکزیت حرم 

مطهر رضوی نمایان است و تصویر حرم را در کانون تارهای 

عنکبوت نشان می دهد این فیلم جایزه ی بهترین بازیگر 

زن جشنواره ی ۲۰۲۲ کن را دریافت کرد هرچند ظاهر فیلم 

محتوایی فساد ستیز دارد اما درواقع با پشتوانه ی اهداف 

مغرضانه ی سیاسی و دین ستیز تولیدشده غافل از اینکه 

 خورشید عالمتاب رضوی با تارهای سست عنکبوت تفکر 

صهیونیسم هرگز بی فروغ نخواهد شد ! 

 )عنکبوت های مقدس( ساخته خواهند شد و آنچه آموختن 

ان ضروری است:   آگاهی ، دوراندیشی ، واکنش ضربتی و 

بصیرت دینی  است که بیداری اذهان مسلمین را می طلبد 

حال به هر طریقی به قلمی ، به نگاهی ، به زبانی و تولید 

محتوایی که به پاسداشت دین و فرهنگ و هویت ایرانی 

اسلامی بینجامد . این مهم ، تلاش مخلصانه فرهنگی و 

بینشی مشفقانه و ارزش آفرین می طلبد که در سایه ی 

به دوش کشیدن سنگینی تعهد و مسوولیت یکایک آحاد 

مسلمین امکان پذیر می باشد .

خبر

سینمای ایران از ابتدای امسال، در 

حیات جدید پس از محدودیت های 

و  پویایی  آن  به  نتوانست  کرونا، 

راندمان مورد انتظار دست یابد. 

عواملی چون ماه رمضان، گرمای 

هوا و فصل امتحانات، از اصلی ترین 

دلایل این ناکارآمدی طی ۱۰۰ روز 

ابتدایی امسال محسوب می شوند.

سینمای ایران از ابتدای امسال  چند 

روش را برای بهبود این وضعیت امتحان 

کرد، از نمایش فیلم های پرفروشی 

چون انفرادی و لامینور گرفته تا نیم بها 

کردن بلیت برای سانس های پیش 

از افطار. اما نه آن فیلم ها توانستند 

گیشه بهاری سینماها را نجات دهند 

و نه سیاست هایی چون نیم بها کردن 

بلیت توانست مخاطبان بسیاری را 

به سینماها بکشاند.

در این میان، بسیاری از فیلم هایی 

که تصور می شد می توانند گیشه 

را نجات دهند نیز کم فروغ ظاهر 

شدند تا دیگرکسی از گیشه نه چندان 

داغ انفرادی یا سقط آزاد لامینور 

تعجب نکند.

در چنین وضعیتی، تنها چند پردیس 

بزرگ تهران و کلان شهرها با اقبال 

نسبی مواجه هستند اما دیگر سینماها، 

وضع و حال مناسبی ندارند. برای 

آگاهی از میزان رضایت از فیلم های 

روی پرده، به میان مخاطبان یکی از 

پردیس های بزرگ پایتخت رفتیم تا 

نظر آن ها را درباره سینمای ایران و 

فیلمی که تماشا کرده اند  را جویا 

شویم.

بها دادن بیشتر به اصالت سینمای 

ایران

مهرداد، راننده استپ است و به گفته 

خودش، حداقل ماهی یک بار به 

همراه همسرش به تماشای فیلم 

می آید. او امسال سگ بند، روز صفر 

و انفرادی را تماشا کرده و حالا برای 

دیدن مجبوریم به سینما آمده است.

مهرداد به ایرنا می گوید: من به واسطه 

شغلم به لحاظ درآمدی احتمالا در میان 

اقشار متوسط رو به پایین محسوب 

می شوم اما بااین حال، ماهی یک بار 

به سینما می آیم. بعضی اوقات واقعا 

از بابت حدود ۴۷ هزارتومانی که برای 

بلیت می پردازم، پشیمان می شوم. 

کیفیت بعضی فیلم ها به اندازه ای 

پایین است که مطمین می شوم اگر 

به جای بلیت آن فیلم، یک ساندویچ 

سرد خریداری می کردم، حس بهتری 

داشتم بااین حال، نمی توانم بپذیریم 

که بهانه افزایش بهای بلیت، بالا 

رفتن هزینه تولید فیلم ها باشد اما 

در کیفیت، اتفاقی برای فیلم های 

ایرانی نیفتد.

همسر مهرداد که تماشاگر این گفت وگو 

است، ادامه می دهد: بسیاری از ما 

ایرانی ها، دچار این عادت اشتباه 

تاریخی هستیم که به هر چیز تولید 

ایران، به دید اصالت نگاه نمی کنیم. 

یعنی همان طور که می گوییم لباس 

خارجی بهتر از ایرانی است، این تصور 

راداریم که فیلم ها و سریال های 

ایرانی خوب نیست و باید نمونه های 

هالیوودی آن را تماشا کرد. بسیار 

از دوستان من بر این باور هستند. 

اما من چنین اعتقادی ندارم. ما 

یک کشور صاحب سینما هستیم و 

بسیاری از تولیدات ما در کشورهای 

مختلف جهان نمایش داده می شود 

و سرمایه گذاران خارجی حاضر به 

سرمایه گذاری روی آن هستند. این 

یعنی آن که، باید به سینمای ایران، 

توجه بیشتری صورت بگیرد. من فکر 

می کنم اگر بتوانیم این حس را در 

مردم کشورمان تقویت کنیم که به 

نقطه مطلوبی از کیفیت در تولید آثار 

رسیده ایم، قطعا میزان استقبال از 

فیلم ها، با هر قیمت بلیتی، بسیار 

بهتر از روند کنونی می شود.

پیشنهاد افزایش سانس های سینما 

پس از ساعت ۱۲ شب

مهدی، صاحب یکی از کانترهای 

این پردیس سینمایی است. کسی 

که به دلیل فروش محصولات خود، 

به خوبی، مخاطبان سینما را رصد 

نوروز  می گوید:  مهدی  می کند. 

بسیار  مخاطبان  تعداد  امسال، 

خوبی به سینماها آمدند اما خیلی 

تعجب کردم وقتی فهمیدم که تعداد 

مخاطبان اکران نوروزی در شرایط 

خوبی نبوده. حداقل می توانم این 

اطمینان را بدهم که تعداد مخاطبان 

این پردیس، بسیار زیاد بوده است و 

احتمالا، از دیگر سینماها استقبال 

چندانی نشده است.

وی ادامه می دهد: بلافاصله پس 

از ۱۳ روز نوروز، تعداد مخاطبان 

به یک باره فروکش کرد. البته که در 

یک هفته ابتدایی ماه رمضان، روند 

استقبال خوب بود اما از هفته دوم تا 

روزهای پایانی این ماه مبارک، سینماها 

وضعیت خوبی را تجربه نکردند. حتی 

سانس های نیم بهای پیش از افطار 

هم کمکی نکرد چون فکر می کنم 

اطلاع رسانی خوب در این زمینه 

صورت نگرفت و اگر تریبون هایی 

حرکت  این  از  صداوسیما  مانند 

حمایت می کردند، میزان استقبال 

مخاطب، افزایش می یافت. بعد از 

ماه رمضان هم برخلاف آن انتظاری 

که داشتیم، میزان استقبال ها خوب 

نشد و یک روند متوسط را داشت. 

البته همچنان چشم ما به سه شنبه ها 

و دو روز پایانی هفته است و در 

۴ روز دیگر، واقعا میزان استقبال 

سینماها، چندان رضایت بخش نیست. 

وقتی این پردیس بزرگ، با این حجم 

مخاطب مواجه است، مشخص است 

که سینماهای تک سالنه و دوسالنه 

شهر چه وضعیتی را تجربه می کنند.

اگر سانس های سینماها را از نیمه شب 

فراتر ببرند، تعداد بیشتری از مخاطب 

به سینماها می آیند و این آمار می تواند 

سانس های کم رمق روزانه را تا حدودی 

پوشش دهد

مهدی در پایان می افزاید: شرایط 

سینما به کلی تغییر کرده است. مثلا 

من هیچ گاه فکرش را هم نمی کردم 

که لامینور با این استقبال کم مواجه 

شود. من فکر می کردم وقتی لامینور 

بیاید، مردم برای تماشای آن صف 

می کشند. یا چه کسی فکرش را 

می کرد که تعداد مخاطبان فیلم 

سگ بند، بعد از آمدن انفرادی، به 

ناگهان از عرش به فرش برسد. یعنی 

امروز شرایطی حاکم شده که نه پائین 

آوردن قیمت بلیت، مردم را به سینماها 

می کشاند و نه اکران فیلم هایی که 

انتظار می رود پرمخاطب هستند. 

البته که من به این نتیجه رسیده ام 

که سانس های رو به نیمه شب در 

تمامی روزهای هفته، با استقبال 

بسیار خوبی مواجه می شوند بنابراین 

تصور می کنم اگر به سینماها ابتکار 

عمل بیشتری بدهند و سانس های 

شبانه سینماها را از نیمه شب فراتر 

ببرند، تعداد بیشتری از مخاطب به 

سینماها می آیند و این آمار می تواند 

سانس های کم رمق روزانه را تا حدودی 

پوشش دهد.

توجه به ابزارهای سنتی تبلیغ فیلم

امید در کار پخش ابزار و یراق است. 

او اعتراف می کند که هیچ علاقه ای به 

سینما ندارد و تنها به اصرار همسرش 

است که ماهی یکی، دو بار به سینما 

می آید. همسر امید به ایرنا می گوید: 

من فیلم باز حرفه ای نیستم اما در 

تمام این سال ها، تقریبا در تمامی 

ماه ها، به سینما رفته ام حتی در 

ایام کرونا.

از باور فیلم ایرانی تا سانس های نیمه شب

عملیات  نجات گیشه!

 آغاز اوقات فراغت دانش آموزان
 و دریافت کتاب رایگان 

سیده بهجت موسوی مقدم

کتاب مدیریت غنی سازی اوقات فراغت دانش آموزان نوشته 

علی اکبر روحی گل خطمی و سعید جعفری تیتکانلو در ۱۰۰ 

صفحه در قطع پالتویی در ایام اوقات فراغت تابستان توسط 

انتشارات بهار اندیشه منتشر گردید.

 » علی اکبر روحی گل خطمی« در گفتگو با خبرنگار نخست هنری 

در مشهد گفت: کتاب مدیریت غنی سازی اوقات فراغت دانش 

آموزان نوشته »علی اکبر روحی گل خطمی« و »سعید جعفری 

تیتکانلو« در ۱۰۰ صفحه در قطع پالتویی در ایام اوقات فراغت 

تابستان ۱۴۰۰ توسط انتشارات بهار اندیشه منتشر گردید، 

و موضوع اوقـات فراغـت ازجمله مسـایلی اسـت که همیشـه 

موردبحث و بررسـی صاحب نظران علوم تربیتی، روانشناسـان، 

جامعه شناسـان و تمام افـرادي که در حوزه تعلیـم و تربیـت 

خود را سـهیم می دانند، بوده اسـت.مدیر کانون شهید روحی 

مشهد افزود: برنامه ریزی فعالیت های فوق برنامه در جهـت 

توانمندسازی دانـش آموزان بـرای زیسـت مومنانـه و انقلابی 

در دنیـای معاصـر؛ یکـی از نـکات مهـم از منظر کارشناسـان 

حـوزه تعلیـم و تربیـت اسلامی به شـمار می آیـد. در این راسـتا 

علاوه بـر برنامه هایـی کـه درطـی سـال تحصیلـی به عنوان 

فعالیت هـای فوق برنامه در مـدارس انجـام می گـردد.

وی ادامه داد: فعالیت  هایـی نیـز در تعطیلات تابسـتان در 

جهـت غنی سـازی اوقـات فراغـت دانـش آمـوزان صـورت 

می گیرد، کتـاب حاضـر باهدف ارایـه زمینه هـای مدیریـت 

مطلوب طرح غنی سازی اوقات فراغت دانـش آموزان از منظر 

مدیران و کارشناسـان تربیتی انجام شده اسـت.

روحی گل خطمی اظهار کرد: مشارکت کنندگان در این پژوهـش 

به صورت هدفمنـد انتخاب شده و ابـزار گـرداوری داده ها مصاحبـه 

از نوع نیمـه ساختاریافته اسـت. افـراد مصاحبه شونده، مدیـران 

فرهنگی آسـتان قدس رضـوی، فعالان فرهنگی و تربیتی مشـهد 

مقـدس و اداره کنندگان بنیاد فرهنگی رضـوی می باشـند کـه 

بـه روش گلولـه برفـی انتخاب شده اند.

 مدیر کانون شهید روحی مشهد افزود: بعـد از انجـام ۴۰ مصاحبـه 

و رسـیدن به اشـباع نظری؛ با استفاده از رویکرد گراندد تئـوری 

)نظریه- پـردازی داده بنیـاد( بـه تحلیـل مصاحبه ها و ارایه مـدل 

 MAXQDAپرداخته اسـت. داده ها به کمـک نرم افزار کیفـی

تجزیه وتحلیل شـده اسـت. وی افزود: مـدل و نظریه پارادایمی 

استخراج شده نشـان می دهد کـه بـا توجه بـه رونـد پژوهـش، 

شـرایط زمینه ای )برنامـه جامـع و کنتـرل و نظـارت )همراه بـا 

شـرایط مداخله گر ( توجه بـه نیازها و جنسـیت مقاطـع تحصیلـی، 

رویکـرد ویـژه در بهره گیـری از فضای مجـازی،تربیت نیـروی 

انسـانی مـدارس، نگـرش والدیـن( برنامه ریزی مطلـوب را ایجـاد 

می کند. روحی گل خطمی ادامه داد: در ایـن میـان راهبردهای 

آگاه سازی سـازمانی، آگاه سازی فردی، ضـرورت توجه بـه مخاطـب، 

ویژگی هـای کیفـی محتـوا، بازتعریـف و توجـه ویژه بـه فوق برنامه، 

اسـتفاده از ظرفیت هـای بـرون مدرسه ای و بازتعریـف الزامـات 

و اصـول تربیـت از منظـر دینـی عواملـی هسـتند کـه ایـن رونـد 

را تسـریع می بخشند،ایـن فرآینـد پیامدهایـی نظیـر بهبـود 

مسـتمر عملکرد و اصلاح الگو را در پـی دارد.
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صدای شادی کمتر شنیده می شود!
جواد ظفر امیلی

مدتی هســت کــه بیــن دل و کام  مفارقــت افتاده  اســت  

آن شــور و شــوق همیشــگی کــم ســو شــده اســت انــگار 

کــه فرســنگها فاصلــه وجــود دارد وقتــی صدای شــادی 

ــرا  ــد چ ــی آی ــه درد م ــم ب ــود  قلب ــی ش ــنیده م ــتر ش کم

دردهــا و فاصله هــا رو بــه تزایــد و همدلــی و همزبانی رو 

به کاهش اســت ، به راســتی کجــای زندگی قــرار گرفته 

ایــم چــرا حــال و احوالمــان چنــدان دلپذیــر نیســت  در 

زیر ســقف یک آســمان قرارداریم امــا دلهایــمان مهجور 

اســت  مــا را چه شــده اســت که ثــروت ، قــدرت و شــهرت  

برایمان شــان و منزلــت اســت و دوســتی  ورفاقــت دیگر 

رونقی نــدارد. ازکیفیــت  کمتر اثــری هســت و از کمیت 

سرشــاریم به فکر تســخیر عنوان هــا و القــاب و تیترهای 

دهــن پرکــن هســتیم ولــی فکــری بــرای بدســت آوردن 

دلها  نمــی کنیــم  اوضــاع غریبــی اســت خوبی هــا رنگ 

باختــه و زیبایــی هــا در قرنطینــه قرارگرفتــه و شــاعران 

ــت  ــبری نیس ــه خ ــزل و حماس ــت  از غ ــده اس ــتر ش کم

تفســیر کلام  پیامــبران بــه جــان هــا دمیــده نمــی شــود 

واز اولیــای خــدا فقــط چگونــه مــردن و روز وفــات شــان 

را بــه یــاد داریــم .

درحالی که باغچه ها بدون گل مانده است گل فروشی 

هــا انباشــته از پــول اســت دیگر بــه هــم گل  هدیــه نمی 

دهیم و هر روز یک ســبد خبرهــای ناخوشــایند و مرارت 

بــار بــرای        خــودی ها بــه ارمغــان مــی آوریــم از دیگران 

شــاکی  و مــدام درحــال شــکوه هســتیم  همــه رامقــصر 

وضع موجود دانســته وخود را مبری  میدانیم از رســالت 

انســانی و ایمانــی خویــش غافــل و بــر کوتاهــی دیگران 

پیگیریــم  از همــه چیــز بــه  ســتوه آمــده و لیکــن بدنبــال 

چــاره نیســتیم کمبــود هــا را مضاعف مــی کنیــم  هدف 

ــرارداده ایم کمتر  ها را فراموش کرده و وســیله را هدف ق

درد دیــن و درمــان دل  در ســینه داریــم، بــا تکنولــوژی و 

فضای مجــازی انــس و الفــت داشــته و در فضــای ذهن 

مــان از همســایه و خانــواده آثــار  و اثــری کمتر به چشــم 

می خورد  مدام در حال رصد و  قضاوت دیگران  هستیم  

اوضاعــی غریــب و شرایطــی بغرنــج کــه قلــب انســان  را  

جریحــه دار وروان را آزرده می ســازد .

اگرچــه  بعضــی کوتاهــی هــا  و خطا هــا درجریان اســت 

امــا اشــکال اصلــی در این اســت کــه یکدیگــر را تخطئه 

و تخریــب مــی کنیــم ولــی از نقــد منصفانــه دریــغ مــی 

ورزیــم  بــه تعریــف و تمجیــد در حضوریکدیگــر مــی 

پردازیــم اما در غیــاب هــم ، عیــوب را انعکاس و انکســار 

میدهیم ،گفتگــو ومصاحبــت را از آداب وارتباط جمعی 

تقریبــا بــه حداقــل رســانده و در برابر نقــد عقایــد و آرای 

ناموافــق ، ظرفیــت لازم را نداریــم  رفتار و  گفتــه هایمان 

بجای آنکه ایجابی باشــد بیشــتر ســلبی و رماننده است 

بیــماری ریا به شــدت گســترش یافته و حــاضر به تحمل 

خود واقعــی و دیگــران نیســتیم  بــا بــزک کــردن و ظاهر 

ســازی خــود را بــه دیگــران معرفــی  و خویــش را تــا حــد 

مصلحــت ، اســتتار مــی نماییــم، خداونــد منــان را کــه 

بــا ســتاری و رحمتــش مــارا بــر خــوان کرمــش میهــمان 

کرده اســت و عــالم را بــه زیبایی هــر چه تمامــتر برایمان 

ــاد بــرده ایــم و بــه شایســتگی شــاکر  آراســته اســت از ی

 نیستیم .  

نمایش های سنتی به مدارس و دانشگاه ها می روند؟نمایش های سنتی به مدارس و دانشگاه ها می روند؟

جای خالی قصه گویی در مدارسجای خالی قصه گویی در مدارس

یادداشت

نمایش های آیینی و سنتی به اندازه ای 

اصیل و کهن هستند که از دل تاریخ 

و آیین های زندگی مردم برآمده اند. 

هنری که به گفته وزیر ارشاد به برکت 

حضور هنرمندان است که امروز به عنوان 

میراثی ارزشمند به دست ما رسیده 

اما این رشته هنری باوجود قدمت 

دیرینه، کمتر موردتوجه قرارگرفته تا 

جایی که در جشنواره امسال دبیر این 

رویداد دو درخواست  به وزیر ارایه داد.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی در اختتامیه 

بیستمین جشنواره نمایش های آیینی 

و سنتی)آذرماه امسال( درباره اهمیت 

این رشته هنری چنین گفت: »به برکت 

حضور هنرمندان است که فصل مهمی 

از آیین، سنن و فرهنگ کهن ایرانیان 

در طول تاریخ جاودان شده و به جریان 

سازی پرداخته و امروز به عنوان میراثی 

ارزشمند به دست ما رسیده است. 

 در این  میان سهم خانواده نجیب 

و پرکار تئاتر ایران زمین غیرقابل انکار 

بوده  است.«

محمدمهدی اسماعیلی همچنین 

حمایت ویژه از هنر و فرهنگ اصیل و 

سنتی در بخش های مختلف ازجمله 

هنرهای نمایشی را از برنامه های این 

وزارتخانه اعلام کرد و افزود: »تلاش 

ما این است که موانع را برطرف کنیم 

ازاین رو در دانشگاه ها نیاز به توسعه 

رشته های هنری خواهیم داشت. 

همچنین در همه شهرها نیز نیازمند 

راه اندازی حداقل یک هنرستان پسرانه 

و دخترانه هستیم؛ دولت تصمیم دارد 

فضا و زیرساخت های لازم برای توسعه 

فعالیت ها را فراهم کند.«

داوود فتحعلی بیگی دبیر این رویداد 

نیز با درخواست از وزیر فرهنگ و ارشاد 

اسلامی، تاسیس بنیاد ملی نمایش های 

آیینی و سنتی و حمایت از اجرای 

عمومی آثار جشنواره را خواستار شد.

درباره مسیری که این رشته هنری 

در این  سال ها طی کرده و مسایل و 

مشکلاتی که سر راه آن و هنرمندانش 

وجود دارد، با دو تن از فعالان این حوزه 

گفت وگو کردیم. مهدی صفاری نژاد 

نمایشنامه نویس و پژوهشگر نمایش های 

آیینی و سنتی و شهرام احمدزاده 

نمایشنامه نویس و برگزیده جشنواره 

امسال به پرسش ها پاسخ دادند.

نیاز به آکادمی نمایش های ایرانی

صفاری نژاد درباره شرایط نمایش های 

آیینی و سنتی در کشور و ضعف هایی 

که در این عرصه وجود دارد، به خبرنگار 

ایرناپلاس گفت: اصلی که در این 

زمینه کمبودش حس می شود، وجود 

آکادمی نمایش های ایرانی است. 

درواقع به بنیاد نمایش های ایرانی 

که شامل محل اجرا، آرشیو تصویری و 

صوتی، کتابخانه، موزه آثار گذشتگان 

و ... است، نیاز داریم تا اگر هر فرد 

علاقه مندی بخواهد نمایش ایرانی 

را پیگیری کند به آن بنیاد رجوع کند  

کتاب بخواند؛ آثار گذشته را رصد کند 

و هر شب اجرای گونه های مختلف 

 نمایش های ایرانی اعم از غم نامه  

یا شادی آور را آنجا ببیند.

به راستی که چنین مکانی نیاز است  

خانه های قدیمی بسیاری در تهران و 

شهرستان ها وجود دارد که هرکدام از 

آن ها می توانست با همکاری شهرداری 

و سازمان میراث فرهنگی، به مکان های 

اجرایی و بنیاد نمایش های ایرانی 

تبدیل شود و در هر شهری بنا به 

اقتضائات آنجا آغاز به فعالیت کند.  

جای خالی قصه گویی و نقالی در 

مدارس

در اختتامیه بیستمین جشنواره 

نمایش های آیینی و سنتی، وزیر 

فرهنگ و ارشاد اسلامی ساخت 

هنرستان های دخترانه و پسرانه 

در شهرستان ها و همچنین توجه 

به زیرساخت ها را ضروری دانست 

اما فراهم کردن زیرساخت ها تا چه 

اندازه می تواند موجب پیشرفت و 

گسترش این شاخه هنری مهم 

در کشور شود؟

صفاری نژاد دراین باره گفت: به اعتقاد 

من، تربیت نیرو همیشه و در همه جا 

 مفید است و جای خالی نمایش 

در مدارس ما به شدت حس می شود. 

در این حوزه جشنواره نمایش های 

دانش آموزی وجود دارد که متاسفانه 

ما  است،  سطحی  جشنواره   یک 

در فرهنگمان نقالی داریم که به تازگی 

در آموزش وپرورش باب شده است اما 

باید زنگ نقالی و قصه گویی داشته 

باشیم چون علاوه بر اینکه به تربیت 

دانش آموز کمک می کند، سبب تقویت 

روحی و اعتمادبه نفس کودکان نیز 

می شود. البته قرار نیست همه نقال یا 

قصه گو شوند. دکتر ناظر زاده کرمانی 

در این زمینه در کلاس دانشگاه به 

ما می گفت: »شاید متخصص تئاتر 

شوید و به کار اجرایی راه پیدا نکنید و 

به شغل های دیگر بروید اما تماشاگر 

خوب تئاتر شوید.« ما به دیدن تئاتر 

و نمایش نیاز داریم.

به گفته او، آموزه های ما همواره از 

نقالان بوده است. خیمه شب بازی، 

تخت حوضی، پرده خوانی و نقالی 

آموزه های دینی و ملی را به کودکان 

یاد می دادند. زنگ قصه گویی به 

اعتمادبه نفس کودک و اینکه آموزش ها 

را با یکدیگر شریک شوند، کمک بسیار 

 می کند. درگذشته چنین بوده که 

دور یکدیگر جمع می شدند و شخص 

بزرگ تر قصه تعریف می کرده و با 

قصه گویی آموزه های قومی و ملیتی را به 

بقیه آموزش می داده اند. مادربزرگ ها 

با قصه تعریف کردنشان زندگی کردن 

را به ما یاد می دادند. جای قصه گویی 

و نقالی در مدارس ما خالی است.

این پژوهشگر با طرح چند پیشنهاد 

آیینی  برای پیشرفت نمایش های 

و سنتی بیان کرد: تئاتر و نمایش 

باید جزء دروس مدارس قرار گیرد. 

معلم هنر باید این ها را بلد باشد و به 

دانش آموزان، آموزش دهد. برای نمونه 

نباید جشنواره ای مانند نمایش های 

دانش آموزی به شکلی برگزار شود که 

تنها جوایزی اهدا کرده و از بزرگ ترها 

تقدیر کنند. در دانشگاه نیز به همین 

شکل است. البته در آن کم وبیش 

آثار خوب دیده می شود. اما تقدیر 

بزرگ ترها در جشنواره های کودک و 

نوجوان هیچ فایده ای ندارد.




